

地球物理学报 » 2013, Vol. 56 » Issue (5) : 1560-1567 doi:10.6038/cjg20130514

地球动力学★地震学★地热学★海洋地球物理学

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

◀ 前一篇 | 后一篇 ▶

引用本文(Citation):

刘秀铭, 吕钊, 李平原, Field Russell, 毛学刚, 郭晖, 马明明, 赵国永. 加热环境对人工合成磁赤铁矿热磁行为的影响. 地球物理学报, 2013,56(5): 1560-1567,doi: 10.6038/cjg20130514

LIU Xiu-Ming, LV Bin, LI Ping-Yuan, Field Russell, MAO Xue-Gang, GUO Hui, MA Ming-Ming, ZHAO Guo-Yong. Effects of heating environments on thermomagnetic behaviors of synthetic maghemite. Chinese Journal Geophysics, 2013, 56(5): 1560-1567, doi: 10.6038/cjg20130514

## 加热环境对人工合成磁赤铁矿热磁行为的影响

刘秀铭<sup>1,2</sup>, 吕钊<sup>1</sup>, 李平原<sup>3</sup>, Field Russell<sup>2</sup>, 毛学刚<sup>4</sup>, 郭晖<sup>3</sup>, 马明明<sup>3</sup>, 赵国永<sup>3\*</sup>

1. 福建师范大学地理科学学院, 福州 350007;
2. Department of Environment and Geography, Macquarie University, Sydney NSW 2109, Australia;
3. 兰州大学西部环境教育部重点实验室, 兰州 730000;
4. Institut für Geophysik, Ludwig-Maximilians-Universität, Munich 80333, Germany

Effects of heating environments on thermomagnetic behaviors of synthetic maghemite

LIU Xiu-Ming<sup>1,2</sup>, LV Bin<sup>1</sup>, LI Ping-Yuan<sup>3</sup>, Field Russell<sup>2</sup>, MAO Xue-Gang<sup>4</sup>, GUO Hui<sup>3</sup>, MA Ming-Ming<sup>3</sup>, ZHAO Guo-Yong<sup>3\*</sup>

1. School of Geographical Sciences, Fujian Normal University, Fuzhou 350007, China;
2. Department of Environment and Geography, Macquarie University, Sydney NSW 2109, Australia;
3. Key Laboratory of West China's Environment Systems (Ministry of Education), Lanzhou University, Lanzhou 730000, China;
4. Institut für Geophysik, Ludwig-Maximilians-Universität, Munich, 80333, Germany

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (1375 KB) [HTML](#) (0 KB) Export: [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) [Supporting Info](#)

### 摘要

热磁测量,包括高温磁化率和高温磁化强度测量,是根据热磁曲线转折点的温度(居里点、尼尔点或相变点)鉴定样品中磁性矿物种类的有效方法.本文选取两个人工合成磁赤铁矿样品,利用四种热磁测量仪器分析不同的条件下测得的热磁曲线.依据样品与空气接触程度,将测量环境设为开放、封闭、封闭(通入氩气或氮气)三类.结果表明:热磁测量环境的开放程度对居里点和曲线可逆程度产生极大的影响.封闭环境下测得的居里点较开放环境下的低,分别对应磁铁矿和磁赤铁矿;开放系统的热磁曲线不可逆程度高于封闭系统.造成这些差异的原因是氧化还原条件的不同.本文的磁赤铁矿样品在封闭的条件下,加热至250℃左右开始转化为磁铁矿,因此无法通过居里点被正确识别;在开放的氧化环境下,加热的最终产物为赤铁矿,能够测得正确的居里点.本实验结果启发人们:在不同的加热环境下,磁性矿物可能表现出不同的热磁行为,根据单一的热磁曲线,很容易对样品中磁性矿物的种类造成误判.全面对比不同条件下的测量结果,才能够得出更为准确的结果.

关键词 磁赤铁矿, 热磁测量, 居里点, 氧化还原, 矿物变化

### Abstract:

Thermomagnetic measurements including high temperature magnetic susceptibility and high temperature magnetization, are the crucial way to distinguish magnetic minerals by determining the turning points (e.g. Curie point, Neel point or other transforming points) on thermomagnetic curves. In this study, two synthetic maghemite samples are subjected to different thermal environments (open, close, close with Ar or N<sub>2</sub>, which defined by the air exposure degree) with 4 instruments for thermomagnetic measurements. The results turn out that Curie point and curve reversibility between heating and cooling are significantly affected by the heating environments. The Curie point corresponding to magnetite is lower in closed environment than that of maghemite in open environment. And the degree of curve irreversibility in open environment is much higher than that in closed environment. Redox environments account for the differences above. Because the maghemite in closed environment transforms into magnetite when heated up to 250℃, it is impossible to be distinguished by its curie point; the final mineral in open environment (oxidizing environment) is hematite which can be determined by the Curie point. The results suggest that maghemite likely displays very differently in different heating environments. Therefore single thermomagnetic curve tends to misleading in determining magnetic minerals. Combination of measurements in different conditions is essential to obtain more accurate estimation.

Keywords [Maghemite](#), [Thermomagnetic measurements](#), [Curie point](#), [Redox environment](#), [Mineral transformation](#)

### Service

- [把本文推荐给朋友](#)
- [加入我的书架](#)
- [加入引用管理器](#)
- [Email Alert](#)
- [RSS](#)

### 作者相关文章

- [刘秀铭](#)
- [吕钊](#)
- [李平原](#)
- [Field Russell](#)
- [毛学刚](#)
- [郭晖](#)
- [马明明](#)
- [赵国永](#)

Received 2012-07-10;

Fund:

国家自然科学基金(40830105,41072124和41210002)资助.

Corresponding Authors: 吕宾,男,1985年出生,博士,主要从事环境磁学与第四纪环境研究.E-mail:lvbin1021@163.com  
Email: lvbin1021@163.com

About author: 刘秀铭,男,1956年出生,教授,主要从事风积地层与环境磁学方面的研究.E-mail:xliu@fjnu.edu.cn

链接本文:

<http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/10.6038/cjg20130514> 或 <http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/Y2013/V56/I5/1560>

[查看全文](#) [下载PDF阅读器](#)

Copyright 2010 by 地球物理学报